

Раздел 1. Аудирование

B1 Вы услышите 6 высказываний. Установите соответствие между высказыванием каждого говорящего 1–6 и утверждениями, данными в списке A–G. Используйте каждое утверждение, обозначенное соответствующей буквой, только один раз. В задании есть одно лишнее утверждение.

- A. Doing an outdoor activity has helped this speaker not to be afraid.
 B. Listening to music is this speaker's favourite pastime.
 C. This speaker is interested in how people's birthdates affect the way they are.
 D. This speaker enjoys doing a creative activity.
 E. This speaker loves seeing different places.
 F. Using sports facilities on a regular basis is beneficial for this speaker.
 G. This speaker really enjoys learning and practising a foreign language.

Говорящий	1	2	3	4	5	6
Утверждение						

Раздел 1. Аудирование

B1

Задание проверяет умение понимать основную мысль звучащего текста.

- Посмотрите утверждения A–G и
 - в каждом из них выделите ключевые слова, выражающие мысль утверждения;
 - подумайте, какими ещё словами, близкими по значению ключевым, можно передать эту же мысль (знание синонимов пригодится при прослушивании аудиотекста, в котором мысль утверждения может быть выражена другими словами).
- При первом прослушивании
 - старайтесь понять основное содержание каждого высказывания;
 - отмечайте то утверждение, мысль которого, на ваш взгляд, соответствует основному содержанию прослушиваемого высказывания.
- При повторном прослушивании проверьте правильность первоначальных ответов и дайте ответы там, где не удалось этого сделать при первом прослушивании.
- Помните, что одно утверждение лишнее.

Раздел 2. Чтение

B2

Установите соответствие между заголовками А–Н и текстами 1–7. Занесите свои ответы в таблицу. Используйте каждую букву **только один раз**. В задании один заголовок лишний.

- A. High-speed travel
- B. Getting around the city
- C. Family histories
- D. New tourist destination
- E. Identity crisis
- F. Good value holidays
- G. Popular day trips
- H. Useful support system

1. Vietnam is currently growing in popularity among tourists after its recovery from the difficulties it experienced in the second half of the 20th century. The local people are extremely friendly, and the landscape is varied and unspoilt. In Hanoi and other cities, you'll find 4- and 5-star hotels, but in the remoter areas, be prepared for some fairly basic but clean accommodation.
2. There is a lot of interest in family trees at the moment, particularly from British people living in Australia or America. Many of these have Scottish or Irish roots, and they find it fascinating to find out the names of their ancestors, and if possible, to see what they looked like. Did they have black hair and blue eyes? Were they good-looking or ugly?
3. There are several different categories of trains in Spain connecting Madrid with the rest of the country. The fastest of these is the AVE train, which travels at a maximum speed of 350 kilometres per hour. The AVE is actually quicker than flying, and what is more, if your train is more than five minutes late, you can get your money back for your ticket!

► Units 1–2

4. Having lots of relatives can be both a good and a bad thing, but certainly the idea of the ‘extended family’ is not a modern one. In past years, people used to have more children generally than they do nowadays, and all the aunts, uncles and grandparents used to help with the childcare. At least there was always someone to help in an emergency!
5. If you want to get away for a short break, why not try West Wales? The scenery is fantastic, and there is a variety of accommodation available, for example, bed and breakfasts, campsites, caravan sites and youth hostels. Youth hostels in particular are inexpensive, especially for school or youth parties, and they’re often in a really good position right by the sea.
6. Certainly the increase in international travel over the last 50 years has led to more families in which the parents are different nationalities. What is more, the family might also live in a country which neither parent is from. It would be interesting to find out what effect this situation has on the child, who is often bilingual or trilingual. Where do *they* feel they belong?
7. Travelling in London by underground or train can be quite expensive. For example, just buying single tickets to go everywhere will soon mean that you run out of money! The cheapest solution is to buy an Oyster® card, a smart card that gives you cheaper fares than usual. The Oyster card is now used on the majority of all journeys in and around London.

1	2	3	4	5	6	7

Раздел 2. Чтение

B2

Задание проверяет умение понимать основное содержание текста.

1. Прочитайте заголовки А–Н.
2. Попробуйте предсказать, о чём может идти речь в тексте под тем или иным заголовком.
3. Просмотрите тексты и постарайтесь определить основную идею каждого из них.
4. Внимательно прочитайте первый текст и выберите к нему заголовок.
5. Помните, что в тексте и соответствующем ему заголовке один и тот же смысл может быть выражен разными словами.
6. Не смущайтесь, если вам покажется, что к тексту подходят два заголовка или более. Вдумчиво прочитайте остальные тексты, подбирая к ним названия – постепенно к каждому тексту будет подобран соответствующий его содержанию заголовок.
7. Не забудьте, что один заголовок лишний.

Раздел 3. Грамматика и лексика

**B4–
B10**

Прочитайте приведённые ниже тексты. Преобразуйте, если необходимо, слова, напечатанные заглавными буквами в конце строк, обозначенных номерами **B4–B10**, так, чтобы они грамматически соответствовали содержанию текстов. Заполните пропуски полученными словами. Каждый пропуск соответствует отдельному заданию из группы **B4–B10**.

Easy Rider

The love of Mick's life is his Harley Davidson motorbike. Before he got the bike, he **B4** _____ interest in anything very much. At home he was untidy, lazy and often bored.

NOT SHOW

But the day his friend **B5** _____ him to buy the bike, he started cleaning it and looking after it as if it were a baby!

PERSUADE

Mick never had a very outgoing sort of personality: he was shy at school and **B6** _____ many friends. But now he's got hundreds of friends – all Harley Davidson fans!

NOT HAVE

Problems of Air Travel

The easiest way to travel from Europe to the northeast of England is to fly to London Heathrow Airport and then catch another plane up to Newcastle. The only problem is that sometimes the first plane **B7** _____ on time, and you might miss the connecting flight.

NOT TAKE OFF

Then what **B8** _____ quite often is that your luggage goes missing.

HAPPEN

If you hear your name being called out while you **B9** _____ for your luggage to appear, then you know the worst has happened.

WAIT

Your cases **B10** _____ back at Heathrow airport!

SIT

Раздел 3. Грамматика и лексика

B4–B10

Задание проверяет умение использовать грамматические структуры в контексте речи.

1. Просмотрите первый текст, постарайтесь понять его основное содержание.
2. Важно сразу определить время (настоящее, прошедшее, будущее), в котором ведётся повествование, а также наличие в тексте прямой речи. Помните, что в прямой речи могут быть употреблены любые временные формы.
3. Вдумчиво прочитайте первый (B4) абзац текста. Определите, какой член предложения пропущен. Подумайте, какую, исходя из контекста, грамматическую форму нужно образовать от слова, данного на полях справа от абзаца.
4. Образуйте требуемую грамматическую форму от данного слова и заполните пропуск.
5. Заполните подобным образом пропуски в других абзацах текста.
6. Прочитайте весь текст и убедитесь, что вписанные вами слова не нарушают его смысл и логику.
7. По этой же схеме заполните пропуски во втором тексте.